

Bestyrelsesmøde d. 20. marts 2024 kl. 17-19:30

Mødet foregår i Studieområdet. Der serveres varm kl. 18.15

Til stede: Tommas Amstrup (formand), Signe Skovmand (TR), Kirsten Andreasen (medarbejderrepræsentant), Martin Sanderhoff, Thea Møller (Elevråd), Anne Emilie Jensen (elevråd), Hanne Fonnesbæk, Bjarne Grøn, Claus Kjeldsen (rektor).

Afbud: Karina Degryr, Lone Langballe, Dennis Jensen

Referent: Klaus Daugaard (Vicerektor)

Dagsorden:

1. Godkendelse af dagsorden og opfølgning på referat – Bilag 1.

Referat blev godkendt og rundsendt til underskrift.

2. Årsregnskab 2023 og budget (Kim Vorret - PWC, AJ, CK)

- Årsrapport for 2023 - **Bilag 2.1**
- Revisionsprotokollat 2023 - **Bilag 2.2**
- Regnskab for det administrative fællesskab 2023 - **Bilag 2.3.**
- Strategi for finansiell risikostyring **Bilag 2.4**, herunder opfølgning til strategi **Bilag 2.4.1** og 5-års budget 2024-28 **Bilag 2.4.2.**

Vi har og skal have en strategi for finansiell risikostyring. Denne strategi indeholde fire elementer som skal vi skal tjekke at vi overholder. Det fremgår af bilagene at vi overholder alle fire elementer i strategien. Det skal på til oktoberbestyrelsesmøde igen, da det så er tre år siden at de blev lavet.

- Vedligeholdelsesplan for bygninger **Bilag 2.5.**

Også et element der skal fremlægges for bestyrelsen. Bygningerne er blevet rigtig godt vedligeholdt af vores pedeller

- Tomas: Det er vigtigt det vi laver på vore bygninger har en grøn profil og er bæredygtigt.
- CK: Vi har også to el-lade-standere til køretøjer.

Vedligeholdelsesplane blev godkendt efter orientering om den.

- Budget 2023 sammenholdt med resultat for 2023 **Bilag 2.6.**
- CK: Der har været nogle besparelser ved el og der har været nogle bestilte møbler der ikke kunne leveres i 2023, hvor det ellers var planen.
- Der har være en del censorudligning som også har givet penge tilbage. Vi fik 100.000 kr mere end vi havde regnet med. Vi leverer meget censur og skrifteligt censur. Det gør at vi kommer til at justerer 2024 tallet.
- CK: I 2024 får vi store lønstigninger og det ville vi gerne have været rådgivet bedre om fra Danske Gymnasier. Vi har et mere præcist tal til Juni mødet.

CK: I 5 års budgettet har vi bl.a. forsøgt at tage højde for demografiske ændringer. Der bliver færre 15-16 årige. Vores tal er for region midt og er så specifikke som muligt. Vi har desuden lagt lønstigningerne ind. I 2024 kommer der et ekstra årsværk, men det afhænger af elevantal.

- Hanne: har man indregnet det evt. nye karaktrekarv.
- CK: hvis det kommer er vi nødt til at lave det om. GL har lavet nogle beregningerne som vi ikke helt er enige med i vores område. Men der er ingen tvivl om at der er en slagside i karakterkravene som rammer skævt.
- KA: kan man sige om der vil være en afsmitning ift. HF?
- Tommas: Bliver det så fx 2 hf klasser i stedet?
- Bjarne: Hvad bruges det budget til.
- AJ: Det er primært til revisionen og det giver nogle gode diskussioner.
- Martin: Det er for at vi er sikker på at være bæredygtig fremadrettet.
- Tommas: Det kan bruges politisk hvis man kigger frem til fx 28 og så man ikke bliver overrasket fra år til år.
- CK: det er et ok værktøj til at se fremad med de forskellige forudsætninger man kan lægge ind.

Bestyrelsen er hermed orienteret.

Kim Vorret: Ingen problemer med regnskabet. Nedgang på 4% hvilket var forventeligt. Det er godt at der er et godt optag på vej. Et lille overskud og sidste år var der et lille underskud. En del af overskuddet ligger på renter. Ligger fint ift. lønomkostninger. Der er lønstigninger på vej og det er der ikke mange andre der heller har budgetteret med. Det kommer til at påvirke budgettet negativt. Lønstigningerne var mere end hvad der var forventet.

Nøgletal ser også fin ud.

Resultatopgørelsen ser også fin ud og er stabilt.

Meget fin styring hele vejen igennem omkring, og et resultat på omkring de 0

Fint regnskab.

Tomas: Hvordan ser UVM på at vi får en større egenkapital? Kan vi låne igen?

Kim: Det er lidt svært at sige. Men det er ikke et godt signal at have et kæmpe overskud. Men en stor del er bundet i fx bygninger. Det prøver vi at sige til UVM.

Tommas: Vi kan jo godt komme ud for at skulle renovere og skulle låne til det.

Kim: Det er svært at låne for tiden, og det stille krav til egenkapital.

Kim: Der er ikke bemærkninger til revisionsprotokolatet. Igen rigtig fin styring.

- Der ligger mulighed for at skrive under i løbet af aftenen

CK: De socioøkonomiske tal er kommet. Eksamensresultatet er signifikant bedre end landsgennemsnittet, så det kan vi også være tilfredse med.

Kim: UVM har svært ved at få deres data ud for tiden. Corona har også gjort det mere besværligt at lave god statistik. En lille skole er derfor også svær at lave statistik på.

Der er heller ikke nogen bemærkninger til adm. fællesskab.

Årsregnskab og Revisionsprotokol er godkendt.

3. Bestyrelsens tjekliste og stillingtagen til revisorprotokollen for årsregnskabet (AJ)

- Bestyrelsens tjekliste og stillingtagen til revisors kritik - **Bilag 3.1**
- Tjeklisten og bemærkninger er rundsendt og er blevet underskrevet af Thomas.

4. Elevansøgninger til 2024-25 (CK)

- Vi har pr. 1. marts 2024 60 ansøgere til stx (foreløbig kapacitet: 71).
- Vi har pr. 1. marts 2024 19 ansøgere til hf (foreløbig kapacitet: 28).
De 79 ansøgere er på nuværende tidspunkt tilfredsstillende. Det skal sammenholdes med, at vi ved samme tid sidste år havde 77 ansøgere, der på tælle dagen primo november 2023 var blevet til 91 førsteårselever. Dette års ansøgninger viser dog et klart billede af, at HHX går frem på landsplan: Hvis vi kigger på Silkeborg, Viborg og Randers drejer det sig om en fremgang på små 200 elever. Man forventer at forhøje kapaciteten på disse HHX-uddannelser, således at alle HHX-elever får deres 1. prioritet opfyldt – **Bilag 4.1**.
- CK: Ansøgertallet ligger meget tæt på det vi havde sidste år. Det er vi meget glade for og vi har fastholdt momentum. Vi er lidt fra de budgetteret tal, men det er vi fortrøstningsfulde ift. Der er tendens til at HHX har vind i sejlene. Det er meget drengene der går på HHX. De vil blive ramt meget hårdt af et evt. kommende karakterkrav på 6. Hvis det er strømningen så skal vi gøre meget for at booste vores Business. Det er meget de naturvidenskabelige linjer der taber lige nu. HHX er gået 13 % frem og STX er gået 1% frem. Der er en stigning i gymnasiale uddannelse i region midt.
- Thea: CK har nok lidt ret i at de erhvervsmæssige uddannelser er noget drenge vælger fordi skolesystemet er designet til piger.
- SS: Det er sprog og naturvidenskab der taber i.
- Thomas: Det er helt tilbage fra folkeskolen hvor de naturvidenskabelige fag taber. Hvad gør vi for at holde gryden i kog ift. rekruttering. Der er gang i kampagner på SoMe for at sige at der er ledige pladser som kan søges.
- Hanne: Dejligt at se at vi fortsætter med fremgang

5. Det politiske arbejde for BG (CK)

- Forlængelse af forsøg med samlæsning i kunstneriske fag af stx og hf-elever i 1.g/1.hf – **Bilag 5.1.** Vi har d. 7/3 fået et mundtligt tilsagn fra STUK om, at vi får lov til at forlænge vores forsøg med tre år.
- CK: Vi har fået forlænget vores forsøg samlæsningsforsøg på HF. Vi har fået lov til at indsamle mere data end det vi har kunnet med de små hold. Det giver HF de samme udbud som STX og så kan vi læse holdene samme med STX.
- Jeg har sammen med 2 rektorer skrevet et brev til Ministeren med ønske om en justering af elevfordelingsaftalen fra sidste år - **Bilag 5.2.1.** Ministeren har givet et henholdende svar - **Bilag 5.2.2.**
- CK: Vi har fået henholdende svar på vores henvendelse.
- Regeringen har planer om at hæve adgangskravet fra 5 til 6 på de 3-årige gymnasiale uddannelser. GL har lavet en undersøgelse af, hvad det vil betyde for sektoren og for de enkelte institutioner - **Bilag 5.3.1.**
For Bjerringbro Gymnasium vil det betyde for årgang 2023, at 18% if. GL's analyse ikke ville være berettiget til at påbegynde en 3-årig gymnasial uddannelse. Jeg, og andre rektorer fra særligt de små gymnasier, har derfor forsøgt at påvirke politiske beslutningstagere på forskellige niveauer – se **Bilag 5.3.2.** Brevet er sendt til Ulrik Wilbek, Søren Pape og Lise Berthelsen (MF og medlem af Viborg Byråd).
- SS: GL har lavet en fin undersøgelse som viser at der er en slagside i hvem der bliver ramt af karakterkravet, hvis det kommer.
-

6. Udveksling med Frankrig/Digi Lingo/ lektor Sanne Gaardsøe

- Udvekslingsophold med Frankrig 2022-24 – projekt støttet af UVM.
- Digi Lingo 2022-24 – projekt støttet af EU.
- Baggrunden for en del af de projekter der kører har til formål at fremme sproget som er under pres.
- Hanne: Det er rigtig vigtigt at gå ind i de her projekter og lærer at se hvad andre lande gør.
- CK: SG er jo nødt til at kigge ud af skolen for at have en faglig sparring. Det er på mange måde det SG gør med det her.

7. Nyt fra SU, elevrepræsentanterne, ledelsen og bestyrelsesformanden

- Ny lønpolitik for Løn GL og TAP-personale/CK og SS.
- CK: Gamle dage var det noget man besluttede mellem gym. Vi har tilpasset en politik som de har på VK. Den nye indeholder en noget mere fyldigt beskrivelse af mulighed for kvalifikationstillæg. Rammen er 8,8 men i virkeligheden er det 6%. Der er også lavet en lønpolitik for TAB. Vi har desuden ansat en pedelmedhjælper og en rengøringsassistent. Så det var naturligt at lave en politik for dem.
- Besøg af Martin Lidegaard på BG/CK og Tommas.
- KA: Det var en god dag og et godt besøg, hvor han tale for SAMF A. Han fortalte om en del international politik og han var ret begejstret for vores elevers spørgelyst.

- CK: efterfølgende havde vi et møde med ham og elever hvor han lyttede med interesse på hvordan det er at drive et lille gymnasium som BG:
 - Tomas: Han var meget begejstret for vores elever. Det var en rigtig god dag.
 -
 - Diskussion på BG (Pædagogisk Råd) om analog undervisning i gymnasiet (vi har et forsøg kørende støtte af RegionMidt), AI i undervisningen og elevernes skærmb brug på BG. Mødet afholdes d. 17/4.
 - CK: Vi har et forsøg kørende hvor vi tester hvordan det er at undervise på gammeldags maner. Vi har A.I taget i betragtning nogle forældede eksamensformer.
 - CK: Ift. skærmb brug. Har vi regler som vi forsøger at få eleverne til at overholde. Vi ønsker ikke at være stridende, men vi skal kunne bedrive god undervisning.
 - Thea: Der burde være klare regler. Fx i gruppearbejder kan uhensigtsmæssigt skærmb brug være ødelæggende for de klassekammerater som man arbejder sammen med.
 - Anne: Det hjælper ikke at låse dem inde. Det begrænser vores frihed, og så vil vi bruge vores pauser på at tjekke op på dem.
 - Tommas: Det er en spændende udfordring.
 - Thea: Vi burde kunne styre det selv.
 - Hanne: Er der elever med i PU, for det er vigtigt at høre eleverne i de her sager.
 - Årsmøde og Generalforsamling i Gymnasiernes Bestyrelsesforening/Tommas.
 - Tommas: Jeg at været til årsmøde. Det var en fin dag og det var kompetente mennesker der var med. Efter generalforsamling var der årsmøde som bl.a. omhandlede AI. Der er fx muligheder ift. de sproglige fag selvom det aldrig kan erstatte det kulturelle møde. Man kan også lave lukkede miljøer for gymnasierne. Om 2 år er de her snakke irrelevante for så er det en integreret del af hverdagen.
 - Bjarne: Vi har alle sammen udfordringer med eksamen og prøve at eksperimentere med det.
 - Tommas: Det er umuligt at tjekke op på det endnu.
- 8. Evt. Bestyrelsesarbejdet samlet på en sikker digital portal (Bilag 8).**
- AJ: Danske Gymnasier har lavet en aftale hvor det koster 7000 kr om året at bruge systemet. Vi kan lægge dokumenter ind og underskrive mm. Spørgsmålet er om det giver mening når vi som lille bestyrelse at bruge det. Det er et rigtig godt redskab lige som Doku Note. Ønsker man dette system som er mere sikkert og mere effektivt?
 - Tomas: Syntes det er en god ide at tingene lægges samlet.
 - AJ: Så kan man hver især lave sit eget
 - Bjarne: Jeg bakker op.
 - Hanne: Tidligere fik vi mange mails og derfor er det godt med et system hvor tingene er samlet.
 - Martin: Jeg kender noget tilsvarende og det fungerer godt. Så er der et sted man kan finde sine ting. Bakker op om det.
 - Tomas: Det vil vi gerne have. Det er der opbakning til.

SU:

- SS: Kollegaerne er pressede og der er bekymring for at folk blive sygemeldt
- Tommas: Til vores møde i sommers skulle der kigges på hvilke opgaver der er de vigtige
- SS: Det er svært for lærerne ikke at yde en ordentlig indsats. Det er den hårde økonomiske situation vi er nødt til at indfinde os under.

Elevne:

- Vi holder snart vores sidste arrangement, den stor bagedyst med brætspilscafe.
- Det er Anne Emile der tager over efter Thea.

CK: I uge 15 tager vi til Bruxelles og det glæder vi os til. Det er vigtigt at vi rejser sammen ift. efterskolestemningsideen.

CK: PROM er den 26/4

Desuden er der snart eksamen:

Martin: Ift. Lone. Der er mange af dem der sidder i reg råd som er i best. I andre gymnasier

Tomas: Vi prøver at finde en erstatning for Lone og vi får Lone til at hjælpe os.

Martin: Et bud kunne være Matin Jakobsen fra kons. Som kommer fra Silkeborg. Vi prøver at tage fat i Lone.

CK: Lone har været et meget stort aktiv for BG.

Mvh Tommas og Claus

Tommas Amstrup

Tommas Amstrup (formand)

Bjarne Grøn

Karina Degryr

Karina Degryr Thomsen

Dennis Jensen

Dennis Jensen

Martin Sanderhoff

Martin Sanderhoff

Hanne Fønnesbæk

Hanne Fønnesbæk

Signe Skovmand

Signe Skovmand

Kirsten Skjoldborg

Kirsten Andreasen

Lone Vase Langballe

Anne Emilie Jensen

Anne Emilie Jensen 2. bx

Thea Møller Halse

Thea Møller Halse 3.bx